
تعطیل��ی واحدهای صنعتی اس��تان ایلام یکی 
از مشکلات عمده س��ال های اخیر بود که به گفته 
مس��ؤولان هم اکنون در مرز ۳۳درصد تعطیلی قرار 
دارد ولی اذعان دارند عزم جدی برای حل مش��کل 
نیز وجود دارد.    اس��تان ایلام یکی از اس��تان های 
کمتر توسعه یافته کش��ور است و همین امر سبب 
ش��ده مشکلات عدیده ای سد راه توسعه این استان 
باشد، هرچند اس��تان ایلام دارای ظرفیت های بکر 
خدادادی است ولی نبود حمایت دولت ها و از طرفی 
عدم ورود سرمایه گذاران در بحث واحدهای تولیدی 
سبب شد علاوه بر بیکاری جوانان تحصیلکرده، واژه 
محرومیت همچنان دنباله رو این استان باشد. هرچند 
در سال های اخیر اقدامات خوبی برای رونق اقتصادی 
و ایجاد اقتصاد متناسب با ظرفیت استان در دستور 
کار مس��ؤولان استانی و دولت قرار گرفته ولی هنوز 
نه از ظرفیت انس��انی و نه از ظرفیت بکر خدادادی 
بخوبی اس��تفاده نشده است. یکی از تولیدکنندگان 
استان ایلام گفت: عمده ترین مشکل ما بحث سرمایه 
در گردش اس��ت و در این راس��تا نیازمند حمایت 
مسؤولان هستیم.  منوچهر رنجبر در گفت وگو با مهر 
گفت: بیش از ۱۰ سال است که با سرمایه شخصی و 
استفاده از تسهیلات بانکی اقدام به تاسیس شرکت 
رب گوجه و زمینه اشتغال  ۱۲ نفر را فراهم کرده ام. 
وی اظهار داش��ت: اگر بانک ها و مسؤولان استان به 
کمک تولیدکنندگان استان بیایند قطعا مشکلات 
عدیده ای که سد راه واحد های تولیدی استان است 
برداشته می شود. این سرمایه گذار گفت: فشار بانک ها 

ب��رای دریافت اقس��اط معوق از یک ط��رف و عدم 
سرمایه درگردش از طرفی دیگر سبب شده مشکلات 
در ای��ن حوزه همه تولیدکنندگان را زمینگیر کند.  
رنجبر بیان داش��ت: با توجه به اینکه امسال را رهبر 
فرزانه انقلاب به نام س��ال اقتصاد مقاومتی، اقدام و 
عمل نامگذاری کرده اند، مس��ؤولان در این راستا به 
کمک تولیدکنندگان استان بیایند تا زمینه اشتغال 
افراد بیکار و از طرفی صادرات با توجه به وجود مرز 
مهران با عراق در اس��تان فراهم شود. حال با توجه 
به شعار س��ال یعنی اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل 
و بررسی مشکلات واحد های تولیدی گفت وگویی با 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ایلام و 
معاون اقتصادی استاندار در این باره داشته ایم.  معاون 
اقتصادي اس��تانداری ایلام گفت: در راستای اجرای 
برنامه های اقتصاد مقاومتي، مجموعه مدیران استان 
برای حل مش��کلات واحد های تولی��دی وارد عمل 
ش��دند و از طرفی ما برای هر شهرستان متناسب با 
ظرفیت های آنها برنامه داریم.  حشمت الله عسکری 
گفت: با توجه به اینکه مش��کلاتی سر راه واحدهای 
تولیدی در اس��تان وجود دارد، ما در این راستا برای 
حل مشکلات آنها ۳ اولویت کاری در دستور کار قرار 
داده ایم.  وی اظهار داشت: توسعه ظرفیت واحدهای 

تولیدی فعال برای افزایش محصول، حل مشکلات 
واحده��ای راکد که به خاطر س��رمایه در گردش و 
ضمانتنامه غیرفعال شده اند و از همه مهم تر تکمیل 
طرح های نیمه تمام در استان ۳ اولویت اساسی است. 
معاون اقتصادی استاندار ایلام بیان داشت: عمده ترین 
مشکلات واحدهای تولیدی در استان بحث سرمایه 
درگردش، ضمانت بانکی و بالا بودن نرخ تسهیلات 
دریافتی سرمایه در گردش  بود که در این راستا و با 
پیگیری ها انجام شده بحث ضمانت بانکی با استقرار 
صندوق ضمانت صنایع در استان رفع و ۲۰ میلیارد 
تومان از منابع استانی برای کاهش سود به بانک سینا 
که اع��لام آمادگی کرده بود اختصاص دادیم که در 
این راستا بانک با پرداخت ۳۵ میلیارد تومان سرمایه 
در گ��ردش ۳۴ واحد تولیدی را فراهم کرده اس��ت.  
عسکری افزود: با توجه به ابلاغ سیاست های اقتصاد 
مقاومتی، از سوی دولت و مسؤولان استان به صورت 
جدی بحث اقتصاد مقاومتی را دنبال می کنند و در 
این راس��تا کارگروهی در استان تشکیل شده است.  
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ایلام 
گفت: بیش��ترین مش��کلات واحدی های تولیدی 
غیرفعال عدم توانایی اقساط، عدم برنامه ریزی مالی 
و از طرف��ی ورود به بازار بوده اس��ت.  یارالله نصیری 
اظهار داشت: در حوزه صنعت استان ایلام ۵۳۷ واحد 
داری پروانه هستند که از این تعداد ۶۷ درصد فعال و 
۳۳ درصد هم نیمه فعال و تعطیل شده اند. وی گفت: 
از ابتدای سال ما در حال تدوین برنامه های عملیاتی 

اقتصاد مقاومتی در حوزه صنعت استان هستیم.
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افزایش بیش از 3 برابری تسهیلات 
ازدواج عملیاتی نیست

رئیس ش��ورای هماهنگ��ی بانک ها گفت: 
افزایش ۳ برابری تس��هیلات ازدواج در بودجه 
۱۳9۵ با توجه به منابع محدود قرض الحسنه 
بانک ه��ا نمی تواند عملیاتی ش��ود برای اینکه 
بانک ها جهت پرداخت تسهیلات یادشده، منابع 
مالی محدودی دارند. به گزارش روابط عمومی 
بان��ک ملی ای��ران، عبدالناصر همتی با حضور 
در برنامه گفت وگ��وی ویژه خبری تاکید کرد: 
مصوبه اخیر مجلس درباره افزایش تسهیلات 
ازدواج کارشناسی نبود که به یکباره پیشنهاد 
و بلافاصله تصویب ش��د و تس��هیلات ازدواج 
۳۳۰ درص��د افزایش یافت. وی گفت: البته ما 
خوشحال هس��تیم از اینکه مردم عزیز بتوانند 
جهت امر خیر ازدواج مبالغ بالاتری را دریافت 
کنن��د ولی به هر حال باید منابع مالی این کار 
نیز بررسی ش��ود. رئیس ش��ورای هماهنگی 
 بانک ها افزود: از س��ال گذش��ته تاکنون مبلغ 
۵۰۰ میلی��ارد تومان از منابع قرض الحس��نه 
بانک ها کاهش یافته است. در ۷ سال گذشته 
حدود ۲۰ میلیارد تومان تس��هیلات ازدواج به 
۷ میلی��ون و ۶۰۰ هزار نفر پرداخت ش��ده و 
هم اکنون نیز ۴۵۰ هزار تقاضا در سامانه بانک 
مرکزی ثبت  ش��ده که از این تعداد ۱۵۰ هزار 

تقاضا مربوط به بانک ملی ایران است. 

دریافت گواهینامه استاندارد ایزو 
50001 توسط شرکت گاز لرستان 

مدیرعامل ش��رکت گاز اس��تان لرس��تان 
از موفقی��ت ش��رکت گاز اس��تان در دریافت 
گواهینامه اس��تاندارد ای��زو ۵۰۰۰۱ خبر داد. 
حشمت الله ش��مس خرم آبادی اظهار داشت: از 
س��ال 9۳ و با توجه ب��ه ضرورتی که در بهبود 
عملکرد این شرکت احس��اس شد در این باره 
اقدامات لازم صورت گرفت. وی گفت: هدف از 
این استاندارد توانمندسازی شرکت به استقرار 
سیستم ها و فرآیندهای لازم برای بهبود عملکرد 
انرژی ش��امل کارآیی، بهره ب��رداری و مصرف 
انرژی اس��ت که با پیاده س��ازی این استاندارد 
بین المللی کاهش تصاعد گازهای گلخانه ای و 
دیگر پیامدهای زیست محیطی و کاهش هزینه 
انرژی از طریق مدیریت سیس��تماتیک انرژی 

حاصل می شود.

صنعتبانک
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محصولات ایران خودرو 
در آذربایجان مونتاژ مي شود 

معاون صادرات و امور بین المللي ایران خودرو 
گفت: طبق تفاهمنامه اي که با شرکت آزیوروکار 
آذربایج��ان امضا ش��ده، ص��ادرات محصولات 
ایران خودرو ب��ه آذربایجان به ص��ورت قطعات 
منفصله و مونت��اژ در این کش��ور انجام خواهد 
ش��د.  ب��ه گ��زارش ایکوپرس، س��عید تفضلي 
افزود: ایران خودرو هیچ گونه س��رمایه گذاري در 
آذربایجان انجام نخواهد داد و مشارکت به صورت 
ارائه خدمات فني و مهندسي براي راه اندازي خط 
مونتاژ خواهد ب��ود.  وي با بیان اینکه مطالعات 
زیادي روي بازار کشور آذربایجان صورت گرفته، 
اظهار ک��رد: محص��ولات ایران خ��ودرو در بازار 
آذربایجان شناخته ش��ده هس��تند و مردم این 
کش��ور خودروهایي مانند سمند، سورن و رانا را 
ب��ه خودروهاي چیني ترجیح مي دهند. تفضلي 
اف��زود: پیش از ای��ن، ص��ادرات ایران خودرو به 
صورت محصول آماده و کامل صورت مي گرفت 
و با توجه به اس��تقبالي که م��ردم آذربایجان از 
محصولات ایران خودرو داش��تند، راه اندازي خط 

مونتاژ در این کشور برنامه ریزي شد.  

تدوین برنامه  مدیریت محیط زیست 
در تصفیه خانه فاضلاب شهرک قدس 
مدیرعامل ش��رکت فاضلاب تهران از تهیه 
یک برنامه مدون مدیریت محیط زیس��ت در 
طرح توس��عه ای تصفیه خانه ش��هرک قدس 
منطقه خبر داد. اصغر ریاضتی با اعلام این خبر 
افزود: با آغاز عملیات اجرایی پروژه ارتقا و توسعه 
تصفیه خانه فاضلاب شهرک قدس و در راستای 
ارائه راهکارهای کاهش اثرات سوء اجرای پروژه 
بر محیط زیست، شرکت فاضلاب تهران اقدام 
به تهیه برنامه  مدیریت محیط زیستی برای رفاه 
شهروندان در تصفیه خانه یادشده کرده است.  
ریاضتی درباره جامعیت برنامه محیط زیستی 
این تصفیه خانه در تمام مراحل آن اظهار کرد: 
برنامه مدیریت محیط زیست )EMP( به کاهش 
اثرات ناسازگار یک پروژه و اطمینان از نگهداری 
کیفیت فعلی محیط زیست کمک خواهد کرد و 
این برنامه در تمام مراحل برنامه ریزی، احداث، 
بهره ب��رداری و پس از بهره ب��رداری یک پروژه 
توسعه ای که به محیط زیست مربوط می شود 

به ارائه راهکار می پردازد.  

تهران

دبیر هفته نکوداشت اصفهان گفت: ۵8 عنوان 
برنامه در هفته نکوداش��ت اصفه��ان در مناطق و 
محلات ش��هر اصفهان برگزار مي ش��ود.به گزارش 
اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، منصور 
س��لطان زاده در نشس��ت خبري هفته نکوداشت 
اصفه��ان اظهار ک��رد: ۵8 عن��وان برنامه در هفته 
نکوداش��ت اصفه��ان در مناطق و محلات ش��هر 
اصفهان برگزار مي ش��ود، یک��ي از ویژگي هاي این 
برنامه ه��ا این اس��ت که به نقاط مختلف ش��هري 
تس��ري پیدا کرده تا تمام مردم شهر بتوانند از آن 

بهره مند شوند. وي با بیان اینکه برنامه ها از صبح روز 
جمعه سوم اردیبهشت با حضور مدیران شهري در 
گلستان شهدای اصفهان آغاز مي شود، تصریح کرد: 
دیدار با ۲۰۰ خانواده شهید و ایثارگر و تجلیل از آنها 
در طول هفته از دیگر برنامه هاي این هفته اس��ت. 
دبیر هفته نکوداش��ت اصفهان ادامه داد: به جهت 
اینکه پیام اصفهان را بتوانیم حداقل به ش��هرهاي 
خواهرخوانده برس��انیم همراه با عکاسان خارجي 
که دعوت شده اند هدایایي نیز تهیه شده که براي 

شهرداران شهرهاي خواهرخوانده ارسال مي شود.

مدیرعام��ل بان��ک قوامین گف��ت: جهت تحقق 
اه��داف کلان اقتص��اد مقاومتی باید همه تلاش��ی 
دگرگونه و اثربخش داشته باشیم و ضمن استفاده از 
تمام ظرفیت های ممکن از کوچک ترین هدررفت ها 
جلوگیری کنیم. غلامحس��ن تقی نت��اج در همایش 
سراسری کارکنان مدیریت شعب بانک قوامین استان 
مازن��دران ضمن مدبرانه خواندن ش��عار امس��ال که 
توس��ط مقام معظم رهبری اقتصاد مقاومتی، اقدام و 
عمل نام نهاده ش��ده است، با بیان این مطلب گفت: 
استمرار زندگی اجتماعی و اقتصادی ما نیازمند تلاش 

فراوان، اقدام نافذ و عمل اثربخش بوده و این موضوعات 
لازمه تحقق اقتصاد پایدار شناخته می شوند. وی افزود: 
دارایی ه��ای بانک قوامین به عنوان امانت در دس��تان 
ماس��ت و باید ب��ه نح��وی از آن صیان��ت کنیم که 
ذی نفعان بانک متضرر نشوند. بر پایه همین گزارش، 
علی خلیلی، مدیر ش��عب استان مازندران نیز در این 
همایش گزارشی از عملکرد ۱۵ ماهه مدیریت خود در 
حوزه های مختلف ارائه کرد. نتاج در این سفر همچنین 
با س��ردار سرتیپ مس��عود جعفری نسب فرماندهی 

محترم انتظامی استان دیدار و با وی گفت وگو کرد.  
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ادامهازصفحه3
در نتیجه موضوع حذف یارانه 
پردرآمدها وتو ش��د و هرچ��ه اقتصادیون دولت داد 
زدند راهی که دارید می روید، عوضی است و نتیجه 
ندارد، سیاس��یون گوش نکردند و آن بلای تاریخی 
کشور که سیاس��ت زدگی اقتصادی است، روی داد. 
باشگاه سیاس��ت دولت یازدهم س��ایه اش را از سر 
اقتصاد برنداشت و نمی  دارد و اقتصاد مظلومانه، خود 
را زیر س��ایه اینها کشیده اس��ت. حرف اقتصادیون 
شنیده نشد و الان دولت برای پرداخت یارانه نقدی 
به پیسی خورده است. دوباره دعوا همان دعواست؛ 
آقای نوبخت که تا دیروز می گفت نباید یارانه نقدی 
را به این صورت داد در جریان تصویب لایحه بودجه 
9۵ در مجلس تأکید کرد باید یارانه ۲۴ میلیون نفر 
دهک ه��ای پر درآم��د را پرداخت کرد و نمی توانیم 
آنها را حذف کنیم. ایش��ان خودش در همان کتابی 
ک��ه درباره اش صحبت کردی��م گفته اینگونه روش 
پرداخت یارانه نقدی را نمی توان اجرا کرد و باید قطع 
شود اما جریان سیاسی، کار را به جایی می کشاند که 
م��رد اقتصادی دولت در حالی که بودجه عمرانی را 
هم ندارد بپردازد، می گوید بروند حتی اگر لازم است 

از منابع دیگر بزنند و یارانه نقدی را پرداخت کنند.
ج�زیارانهچهموارددیگریاس�تک�هدولتبه

درستیآنهارااجرانكرده؟
رکود و تورم؛ برای حل این مشکل، راهکارهایی 
است که مقابل هم قرار دارد. این دو روبه روی یکدیگر 
قرار دارند. البته اینکه کدام یک از این دو را انتخاب 
کنی نیز جسارت می خواهد، چون کاهش یکی، برابر 
اس��ت با افزایش دیگری و بالعکس. دولت روحانی و 
تیم اقتصادی آن اما انتخاب کردند که تورم نزدیک 
ب��ه ۴۰ درصدی را یک رقمی کنند. ش��اخص تورم 
الان رس��یده به ۱۱/۲ درصد ولی در عمل می بینیم 
که کاهش تورم، ش��کوفایی اقتصادی و تولید را در 
پی نداش��ته است.  مدتی است بازتاب های رکود در 
حال خفه کردن همه چیز است. معیشت دارد از بین 
می رود. بازتاب های اجتماعی در حال فراگیرش��دن 
است. ش��هرک های صنعتی در حالت نیمه تعطیل 
است. 8 میلیون بیکار داریم. اشتباه دیگری که دولت 
مطرح کرد و از خط اعتدالی خارج ش��د، بی توجهی 
به واحدهای تولیدی کوچک و متوس��ط بود. دولت 
همه ه��دف توس��عه اش را روی بنگاه ه��ای بزرگ 
و پیش��ران قرار داد و 8۰ درص��د منابع بانکی را به 
آنها اختصاص داد. عمده توجهات و برنامه ریزی ها، 
ارز، پ��ول و ریال را به این واحده��ا داد. حال کار به 
جایی رسیده که وزیر صنعت اعلام کرده شهرک های 
صنعتی درحال س��وختن و از بین رفتن اس��ت اما 
کسی حرفش را گوش نمی کند. مدل اقتصادی که 
دول��ت الان دارد اجرا می کند به حرف وزیر صنعت 
اعتنا نمی کند. 8۰ درصد اش��تغال کشور مربوط به 
واحدهای کوچک و متوس��ط است اما یکی یکی در 

حال تعطیل شدن است یا با ۳۰ درصد ظرفیت کار 
می کند. اینها دارد آماس می کند. در اقتصاد مقاومتی 
توجه ویژه ای به بنگاه های کوچک و متوس��ط شده 
است. باورم این است چنانچه همان مدلی که از دل 
کمیته اقتصاد داخلی بیرون آمد و به صورت کتاب 
تقدیم رئیس جمهور شد اجرا می شد، این مشکلات 
نبود یا خیلی کمتر  بود اما این دولت هم مانند همه 
دولت های قبل گرفتار نگاه تاریخی شد و آن اینکه 
اقتصاد را زیر سایه مسائل سیاسی ساماندهی کرد. 
الان هم اگر دایره سیاسی دولت، سایه خود را از سر 
اقتصاد بردارد، اقتصاد می تواند نفس بکشد. نتیجه 
سایه گستراندن سیاسیون این شده که وزیر اقتصاد 
و دارایی صدایش درآمده، نعمت زاده نامه می نویسید 

و زنگنه دادش به هوا برخاسته است.
نقشرئیسجمهوراینوسطچیست؟نبایدکاری

انجامدهد؟
حالا دیگر! وقتی نگاه می کنید می بینید اکنون 

۳ دیدگاه در حوزه اقتصادی بر دولت حاکم است.
پستیماقتصادیدولتناهماهنگاست؟

آن تیم اقتصادی که در ابتدای دولت تش��کیل 
ش��د، به هم خورده اس��ت. علتش هم این است که 
مدیریت هر بخش��ی از اقتصاد در دس��ت یک نفر 
اس��ت. ضربه این ناهماهنگی تیم اقتصادی را مردم 
ن��وش جان می کنند! دود حاصل از این بی نظمی و 

ناهماهنگی هم به چشم دولت می رود.
درابت�دایتش�كیلدولتیازدهمگفتهش�دکه
اقتصادومدیریتکارهابهدس�تژنرالهاس�پرده
شد.ظاهراًاکنونژنرالهادرباتلاقتصمیمگیرییا
چندگانگیهایتصمیماتوتئوریهاگیرکردهاندو
اگرهممدیرانمیخواهندکارمثبتیانجامدهنددر

اجرانمیتوانند.
اینها فقط یک قسمت از کارهاست. موارد دیگری 
هم هست. مسائل بین المللی هم است اما مجموعه 
تیم اقتصادی دولت با چالش روبه رو اس��ت. رئیس 
بانک مرکزی آنچه درباره سوئیفت گفت درست بود؛ 
پولی رد و بدل نمی شود ولی همین سیاسیون دولت 
می گفتند که می شود. به ناچار خبرنگاران را به اتاق 
سوئیفت برد تا از نزدیک ببینند که نهر هست اما آبی 
در آن جریان ندارد. چرا باید سیاسیون طوری رفتار 
کنند که رئیس بانک مرکزی به چنین روزی بیفتد؟ 
س��یف با دعوت از رسانه ها می خواست اعتبار بانک 
مرکزی را حفظ کند. متأس��فانه هرکس می خواهد 
اظهار وج��ود کند از جمله سیاس��یون، وارد حوزه 
اقتصادی می ش��وند. برایشان هم فرقی نمی کند در 
دفاع از بخش خصوصی باشد یا علیه آن، در دفاع از 

دولت باشد یا علیه آن.
پسدرشرایطکنونیآیاضرورتبازسازیکابینه

روحانیوجوددارد؟
بل��ه به طور حتم! در ش��رایط اقتص��ادی پس از 
برجام، مش��کلات حوزه ه��ای اقتص��ادی بویژه در 

تولید، ناهنجاری های زی��ادی را به وجود آورده که 
هماهنگی بین تیم اقتصادی دولت لازم اس��ت اما 
این نگاه سه بعدی که اکنون در تیم اقتصادی دولت 
حاکم است نمی تواند حتی اگر نگاه هم مثبت باشد، 
مشکلات را حل کند، چراکه هر کدام به یک جهت 
می روند آن هم در ش��رایطی که جاده س��نگلاخ و 
راننده خس��ته است. انتظار مردم و توقعی که بویژه 
تولیدکنن��دگان و صنعتگ��ران از دول��ت دارند این 
است که گشایشی شود. البته فعالان اقتصادی هم 
باید اعتماد کنند، گارد خود را باز و س��رمایه گذاری 
کنند. اکنون اعتماد جامعه ضربه دیده اس��ت با این 
حال نیروهای شناخته شده جدید می توانند اعتماد 
را بازگردانند. البته مردم و فعالان اقتصادی باید آنها 
را بشناسند. نیروهای جدید نیز باید روحیه فعال و 
بانشاط داشته باشند، مردد و ناتوان نباشند و با نگاه 
جهادی کار کنند. اکنون گلادیاتور لازم است. یعنی 
نیروهای��ی که دارای روحیه برخورد باش��ند. برخی 
مدیران اتوکشیده هستند که اینها الان نمی توانند 
کار کنند، چراکه جاده س��نگلاخی و ماشین ش��ان 
جیپ اس��ت. مدیر باید نترس باشد و جلو برود. در 
۱/۵ سال باقی مانده تا پایان عمر دولت یازدهم، یک 
س��الش را به دولت بعد فکر می کنند یعنی باز هم 
رنگ و بویش سیاسی است. پس تصمیم گیری ها به 
طور عمده سیاس��ی است. در سیر بازسازی کابینه، 
نیروهای جدید باید با رئیس جمهور، بانک مرکزی 
و معاون اول و مردم همراه باش��ند. نیروهای جدید 
بای��د آدم های همراهی باش��ند که بتوانند مدیریت 

بحران کنند.
آیاچنینآدمهاییبااینمشخصاتداریم؟

بله! به ش��رط آنکه اعتمادش��ان را جلب کنند 
و فری��ب و بازی ش��ان ندهند و هم��ان نکنند که با 
نیروهای قبلی کردند. حتی در فضای سیاس��ی هم 
لازم است کارهای مثبتی انجام شود تا مردم اعتماد 

کنند.
آیاقراراستاقتصادمقاومتیپیادهشودیاخیر؟

در اقتص��اد مقاومتی 8۰ درصد کار، اجراس��ت 
و ۲۰ درصد مقدمه. مج��ری این اقتصاد هم دولت 
است. هر شخص حتی اگر سلطنت طلب، ضدانقلاب 
و ه��ر حزب، گروه یا ایده و مجتهد مس��لم و حتی 
لامذهب کامل اگر در ایران زندگی می کند، بالاخره 
باید اقتصاد ایران بچرخ��د که او بماند. بچه اش کار 
می خواهد یا نه؟ پس او هم باید تلاش کند تا مشکل 

اقتصاد حل شود. 
آیادولتدربرابراجرایاقتصادمقاومتی،مقاومت

میکند؟
دول��ت نبای��د سیاس��ی کاری کن��د و نباید از 

اقتصاد مقاومتی برای انتخابات اس��تفاده سیاسی 
کند. خطاب به ش��ورایعالی امنیت ملی می گویم؛ 
مگر اقتصاد جزو مس��ائل امنیتی کش��ور نیست! 
در همه جای دنیا مس��ائل ملی، خطوط قرمز دارد 
که هیچ نهاد، دس��تگاه و ارگان��ی حق عبور از آن 
را ندارد. اکنون هم اقتصاد در کشور ما، خط قرمز 
شده است و اقتصاد مقاومتی در مرکز آن قرار دارد. 
پیشنهاد می کنم شورایعالی امنیت بیاید و این ۲۴ 
بند اقتصاد مقاومتی را هندسه خطوط قرمز کشور 
کند تا هر شخص یا جریان سیاسی نتواند بازدارنده 

آن شود.
اینکارشدنیاست؟

بله! این کار ش��دنی اس��ت و اهمیت آن بالاتر از 
چند موضوع خبری اس��ت که ش��ورایعالی امنیت 
ملی بابت آن جلس��ه می گذارد و بیانیه می دهد که 
رسانه ها درباره فلان موضوع مطلب ننویسند. اقتصاد 
مقاومتی، اصل قضیه است که نسخه عملیاتی دارد 
و باید دولت، قوه قضائیه، مجلس، اتاق های بازرگانی، 
صاحبنظ��ران و مطبوعات را نس��بت ب��ه آن بیش 
از پی��ش درگیر کنند. الان م��ا طارقیم در اقتصاد و 
راهی نداریم جز اینکه موفق ش��ویم که اگر نشویم 

همه چیزمان را از دست می دهیم.
ش�مادردورهوزارتبازرگان�یخ�وددرفاصل�ه
س�الهای72تا76،موض�وعکدینگکالاراپیش
بردید.اینکاردردولتنهمباعنوانطرح»کدملی
کالاوخدم�ات«یا»ایرانکد«ادامهپیداکردواجرا
شدونتایجخوبیهمداشتامادردولتیازدهماز

سویوزارتصنعت،معدنوتجارتوشخصآقای
نعمتزادهبهطورکاملمتوقفشد.البتهطرحشبنم
ایراداتس�اختاریداش�تولیای�رانکد،طرحی
نبودکهبهاینس�ادگیبیاعتبارشود.جالباینكه
نعمتزادهمیخواهدطرحکدینگجدیدیراایجاد

کند؛چرا؟
ایران کد برای شناسایی کالا، قاچاق و... ضروری 
است. حذف ایران کد یکی از اشتباهات این دولت بود. 

کدینگ کار درستی بود و حیف شد.
ش�ما2دورهکاندیداش�دید؛ریاس�تجمهوری
یازدهمومجلسش�ورایاس�لامیدهم؛چرا؟فكر

میکردیدچهکارمیتوانیدبكنید؟
من برای آمدن در هر ۲ انتخابات، دلیل نداشتم 
اما هرچه فکر کردم نتوانستم برای نیامدنم استدلال 
پیدا کنم؛ چرا؟ براساس همین صحبت هایی که اینجا 
کردی��م و نیازهایی که در ح��وزه اقتصاد و مدیریت 
وجود دارد. دیگر اینکه نظ��ام برای من هزینه های 
میلیاردی ک��رده و خودم عمرم را گذاش��ته ام و به 
تجربه و علمی رسیده ام که اکنون زمان ابراز و عیان 
کردن و به نتیجه رساندن آن است. باورم این بود که 
در مجلس می توانم اندیش��ه و توان و تجربه ام را به 

خوبی به کار گیرم.
البت��ه در دوره انتخابات ه��م به صراحت گفتم 
وامدار دسته و گروهی نیستم، اگر هم به مجلس راه 
پیدا کنم، حرف های خودم را می زنم ولی نتیجه آن 
شد که شد و مردم نگاه نکردند تا ببینند در فهرست 
کاندیداه��ای این ط��رف و آن طرف چه کس��انی 
هس��تند. به جریان فکر کردن��د و رای دادند. با این 

وجود 8۰۰ هزار رای آوردم.
ازعملكردتاندراتاقتهرانراضیهستید؟

خیلی.

چرا؟
اتاق را ظرفی دیدم در ادامه جریان مشغله بیش 
از سی و چند ساله ام. اتاق را دوره زمانی ای دیدم که 
می تواند آن خط اعتدال و واقعیت نگر را چه در بیان 
و چه در اجرا و مدیریت، اعمال کند و همین کار را 
هم کردم؛ از پشتیبانی، مدیریت، روابط بین الملل و 

همه آنچه لازم بود انجام دادم.
تغییراتبنیادیبهوجودآوردید؟

بله! از آن اتاق مغضوب علیه که جایگاهی نداشت، 
رسید به جایی که طرف مشورت دولت و رهبری شد.
چهش�ددرانتخاباتدورههش�تماتاقبازرگانی

تهرانآنچهموردنظرشمابودروینداد؟
می دانید که من بیشترین رای را در تاریخ ۱۲۰ 
ساله اتاق بازرگانی تهران آوردم اما در انتخابات این 
دوره ات��اق ۲ جریان به رقاب��ت پرداختند و ۳۷ نفر 
از ۴۰ نفر کاندی��دای هیات نمایندگان یک جریان 
توانستند بیشترین آرا را بگیرند و وارد اتاق شوند که 
البته از حمایت های گسترده و پشت پرده دولت نیز 
برخوردار بودند. نام من هم در فهرست هر ۲ جریان 
بود. پس از انتخابات به من پیشنهاد نایب رئیسی اتاق 
تهران را دادند اما تش��خیص دادم که به دلیل تضاد 
۲ جریان، حضورم در هیات رئیسه موثر نخواهد بود 
و بنابراین کاندیدا نشدم. اتاق تهران اکنون به صورت 

جریانی اداره می شود.
فرداروزپدراست.بهشماتبریکمیگویم.چند

فرزنددارید؟
۴ فرزن��د؛ ۲ دخت��ر و ۲ پس��ر و ۵ ن��وه دارم. از 
همه ش��ان راضی هس��تم. در کارهایشان پیشرفت 
کرده اند. به همه شان هم سفارش کرده ام در کارهای 
دولتی وارد نشوند و روی پای خود بایستند و کارشان 

را پیش ببرند.

عملكرداقتصادیدولتیازدهمدرگفتوگوی»وطنامروز«بایحییآلاسحاق

گلادیاتوربهجایژنرال
گفتوگو


